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 انهدام سنگ فرش های گران قیمت 
خیابان ۱۷ شهریور توسط شهرداری 

منطقه ۱۲ 

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای 
شهر تهران به انهدام سنگ فرش های گران قیمت 
خیابان ۱۷ شهریور توسط شهرداری منطقه ۱۲ 
واکنش نشان داد. در جلسه امروز شورای شهر 
رئیس  آخوندی؛  محمد  توسط  گزارشی  تهران 
کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر از محلات 

منطقه ۱۲ ارائه شد.
آخوندی ضمن ارائه گزارش از محلات منطقه 
۱۲ با بیان اینکه امروز وظیفه داریم پس از دو 
سال کار هایی را که انجام می شود اعلام کنیم، 
اظهار کرد: در منطقه ۱۲ شهر تهران ۴۶ پروژه از 
۵۴ پروژه توسعه محلی اجرا شد و از ۲۸ پروژه 
و چهار  اجرایی شده  پروژه  نیز ۲۴  غیرمستمر 
طرح نیز در حال اجراست.مهدی چمران؛ رئیس 
شورای اسلامی شهر تهران نیز تأکید کرد: وقتی 
مدیری در بخشی به خوبی کار می کند، نباید او 
را جابجا کنیم که کار های خوب او در آن بخش 
باقی بماند؛ این موضوع باید در شهرداری دنبال 

شود.
وی با بیان اینکه باید ساختمان میدان امام 
خمینی)ره( زودتر تکمیل شود، یادآور شد: کار 
ساختمانی هنوز به اتمام نرسیده و با توجه به 
هزینه های زیادی که صورت گرفته، نیمه کاره رها 

شده و باید تکمیل شود.
همچنین  تهران  اسلامی شهر  رئیس شورای 
تصریح کرد: موزه و سالن شهر در این ساختمان 
پیش بینی شده و کاربری مشخص است و باید 

تعیین تکلیف آن سریع تر صورت بگیرد.
رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورا 
با تأکید بر اینکه هزینه برای رفیوژ سبز باید در 
پیاده رو ها صرف شود، خاطرنشان کرد: درختان 
به  خیابان  وسط  در  غرس  جای  به  می توانند 
کنند.وی  کمک  پیاده رو ها  وضعیت  تلطیف 
ادامه داد: پیشنهاد من این است که هزینه های 
زائد حذف شود و پولی که مردم بابت عوارض 

می دهند برای کار های بیهوده هزینه نشود.
تشکری هاشمی با اشاره به انهدام سنگ فرش 
کرد:  تصریح  شهریور   ۱۷ خیابان  گران قیمت 
نهضت آسفالت معابر عارضه محسوب می شود 
و سنگ فرش می تواند به جذابیت معابر کمک 
کند؛ پوشش تمام خیابان ها با آسفالت چندان 
مطلوب نیست.مهدی پیرهادی رئیس کمیسیون 
سلامت، محیط زیست و خدمات شهری شورا 
با بیان اینکه بنده سال ها در این منطقه ساکن 
و شاهد پویایی در آن هستم، گفت: بازگشایی 
معبر در خیابان ۱۷ شهریور موجب رضایتمندی 

ساکنان و شهروندان شد که قابل تقدیر است.
وی با تأکید بر اینکه بازسازی کف پوش میدان 
امام خمینی)ره( نیز اتفاق خوبی بود که از این 
وضعیت  شد:  یادآور  می کنیم،  تقدیر  بابت 
بوستان های این منطقه و همچنین ایمنی بازار 

نیاز به ارائه گزارش دارد.
و  زیست  محیط  سلامت،  کمیسیون  رئیس 
خدمات شهری شورا با اشاره به محدودیت های 
خیابان  حکومتی  پردیس های  در  ارتفاعی 
موضوع  این  کرد:  خاطرنشان  مجاهدین، 
ملک  خیابان  این  در  که  را  کسانی  نارضایتی 
دارند، به دنبال داشته است.سید احمد علوی 
رئیس کمیته گردشگری شورا نیز با بیان اینکه 
منطقه ۱۲ منطقه پر مسئله ای است و اتفاقات 
این  خوبی در دوره ششم مدیریت شهری در 
منطقه افتاده است، گفت: هر آنچه در نوسازی 
ایمنی آن کمک کرده ایم و  به  بازار ورود کنیم 
اگر مجموعه های مرتبط با هم همکاری کنند، 
اتفاقات خوبی می افتاد که در همین راستا بین 
کمیته گردشگری، معاونت شهرسازی و سازمان 
موضوع  این  برای  مشترکی  کمیته  نوسازی 
تشکیل خواهد شد.مهدی بابایی رئیس کمیته 
این  سنگ فرش  اینکه  بیان  با  نیز  شورا  ایمنی 
خیابان برای پیاده رو ها بود و شهرداری ناچار به 
جمع آوری آن شد، گفت: در رفیوژ میانی خیابان 
۱۷ شهریور از کاشت درخت خودداری شده و 
آبیاری قطره ای در نظر گرفته شده که نیاز به 
حضور کارگران در بخش میانی خیابان نیست؛ 
با اقدامات صورت گرفته چهره این خیابان عوض 

شده و جای تقدیر دارد.

جلوی گسترش مصرف سیگار را بگیرید
تبلیغ دخانیات خلاف قانون است

سلامت  و  غیرواگیر  بیماری های  دفتر  مدیر 
روان سازمان بهداشت جهانی سیگار را دروازه 
شروع مصرف مواد مخدر دانست و تاکید کرد 
که تبلیغ دخانیات در هر فضایی برخلاف قانون 
است. به گزارش ایسنا، دکتر رنجبر _ مدیر دفتر 
سازمان  روان  و سلامت  غیرواگیر  بیماری های 
بدون  دانشگاه  همایش  در  جهانی  بهداشت 
در  استعمال دخانیات  روند  دخانیات، گفت:  
فاصله  در  است.  افزایشی  جوانان  و  نوجوانان 
تا ۱۴۰۰ شیوع استعمال  پنج ساله سال ۱۳۹۵ 
دخانیات در گروه سنی ۱۸ تا ۳۵ سال ۸۸ درصد 
در خانم ها و ۱۹ درصد در آقایان افزایش یافته 
است و همچنین در فاصله سال های ۱۳۸۶ تا 
۱۳۹۶ شیوع استعمال دخانیات در گروه سنی ۱۳ 
تا ۱۵ سال در دختران ۱۳۳ درصد و در پسران ۱۳ 
درصد افزایش یافته است. مصرف قلیان در دوره 
۱۰ ساله ۱۳۹۰ تا ۱۴۰۰ نیز ۵۷ درصد در زنان و ۱۷ 
درصد در مردان افزایش یافته است. در مطالعه 
دیگری که در بین ۲۰۰۰ خانم در استان البرز در 
سال ۱۴۰۰ انجام شد، شیوع مصرف قلیان ۱۰.۵ 
نشان  نیز  مطالعات  سایر  است.  بوده  درصد 
دهنده دو برابر شدن  شیوع مصرف دخانیات در 

پسران و دختران است.
وی افزود: قلیان دروازه شروع مصرف دخانیات 
و سیگار دروازه شروع مصرف مواد مخدر است. 
و  خانم ها  در  قلیان  مصرف  شیوع  متاسفانه 

نوجوانان در حال افزایش است.
سلامت  و  غیرواگیر  بیماری های  دفتر  مدیر 
روان سازمان بهداشت جهانی نسبت به روند 
شیوع مصرف دخانیات در کشور هشدار داد  و 
عنوان کرد: بررسی های سازمان بهداشت جهانی 
می گوید اگر روند فعلی ادامه داشته باشد، ایران 
یکی از ۳ کشوری خواهد بود که بیشترین شیوع 

استعمال دخانیات را در دنیا خواهد داشت.
هر  در  دخانیات  صنعت  داد:  ادامه  رنجبر 
فضایی که بتواند تبلیغ می کند که خلاف قانون 
استعمال  کاری کرده است که  است. صنعت 
دخانیات به عنوان ارزش شناخته شود که این 
غلط است. اضافه کردن عطر و طعم به دخانیات 
ممنوع بود اما در چند دوره نمایندگان مجلس 
در این رابطه مطالبه گری و پرسش کرده اند؟ یا 
وزارت بهداشت  چقدر مبارزه با دخانیات را به 
اولویت اصلی خود تبدیل کرده است؟ چرا وزارت 
آموزش و پرورش همراهی نمی کند که مطالب 
طرح  ذیل  دخانیات  عوارض  پیرامون  آموزشی 

»پاد« ارائه شود؟
وی افزود: در دانشگاه بدون دخانیات هدف 
دخانیات  دود  از  عاری  فضایی  که  است  این 
داشته باشیم و از مردم در برابر دود دست دوم 
محافظت کنیم و در نهایت دانشجو را در این 

حیطه مطالبه گر کنیم.
برنامه  این  ادامه  در  ایسنا،  گزارش  به 
حسن  سید  حاج  والمسلمین  حجت الاسلام 
جمعیت  مدیره  هیئت  رئیس  شیرازی،  معین 
مبارزه با استعمال دخانیات، گفت: ما به رهایی 
و آزادی انسان ها از عادات بد و به زندگی سالم 
نیاز داریم. تمام دخانیات با یک »بفرما« شروع 
شده است. در تحقیقاتی که در ندامتگاه ها انجام 
شده مشخص شد تمام زندانیان معتاد، سیگاری 

هم بوده اند.
وی افزود: اگر بخواهیم جامعه سالم داشته 
مصرف  گسترش  جلوی  اول  از  بیایید  باشیم 
سیگار را بگیریم که از همان بفرمای اول می توان 
جلوی آن را گرفت. الان ۱۸ سال است که با تک 
تک وزرای آموزش و پرورش جلسه می گذاریم که 
طرح »پاد« )پیشگیری از استعمال دخانیات( در 
مدارس اجرایی شود و همه هم اذعان دارند که 
چقدر طرح خوبی است اما تا امروز اجرایی نشده 
و سر آخر هم خودمان با بودجه و توان اندک 
طرح را از مدارس شهر ورامین آغاز کردیم. اگر 
دانش آموز از ابتدا یاد بگیرد به مواد مضر پاسخ 

نه بدهد، دچار سیگار و دخانیات نمی شود.

از  بار  این  دولت،  در  تصویب  از  پس  لایحه   
محمد  به  تصویب  برای  رئیسی،  ابراهیم  سوی 
باقر قالیباف برای تصویب در مجلس ارسال شده 
از لایحه  است. به گزارش فرارو، متن منتشر شده 
روز  چند  در  حجاب،  و  عفاف  فرهنگ  از  حمایت 
گذشته، گستره ای وسیع از واکنش های مخالف را 
به همراه داشته است. از نمایندگان مجلس گرفته 
تا ائمه جمعه، روزنامه کیهان و حتی ستاد امر به 
معروف و نهی از منکر در نقش منتقدان تمام عیار 
 لایحه مشترک قوه قضائیه و مجریه ظاهر شده اند.

در همین حال اما شاخص ترین انتقاد مطرح شده 
نسبت به لایحه حجاب و عفاف، با محوریت عدم 
تاثیرگذاری آن مطرح شده است. در همان روز های 
بود  نکرده  پیدا  عمومی  انتشار  لایحه  که  ابتدایی 
و تنها خبر ارسال آن از سوی دستگاه قضا به قوه 
مجریه درج شده بود، حسین شریعتمداری، مدیر 
مسئول کیهان آن را با تاثیر معکوس ارزیابی کرد. 
شریعتمداری در اول خرداد در یادداشت روز کیهان 
با  مقابله  برای  نه  شده  یاد  لایحه  »انگار  نوشت: 
بی حجابی، بلکه با هدف )ولو ناخواسته( حذف موانع 
قانونی موجود و زمینه سازی برای گسترش این پدیده 
زشت و پلشت تهیه شده است!« او حتی مدعی شد 
که بسیار بعید می داندکه رئیس قوه قضائیه از متن 
لایحه مورد اشاره با خبر باشند. مدیرمسئول کیهان 
سوی  از  لایحه  رد  خواستار  نیز  آشکار  صورت  به 

نمایندگان مجلس نیز شد.
برخی  به  می توان  منتقدان،  مخالف  جبهه  در 
اشاره  شده  منتشر  لایحه  متن  موافقان  احتمالات 
داشت. در سطح ابتدایی به نظر می رسد موافقات 
که  تهیه شده  و حجاب  فرهنگ  از  لایحه حمایت 
قوه قضائیه و قوه مجریه هستند، مهم ترین کانون 
مورد توجه شان این بوده که دریچه تشدید بحران یا 
مساله سازی جدید همانند آن چه در ماجرای گشت 

ارشاد اتفاق افتاد، مسدود شود.
در سطح دوم، در کلیت متن لایحه پیشنهادی 
دستگاه قضا و قوه اجرایی کشور، با عبرت گرفتن از 
تجربیات گذشته هر گونه برخورد فیزیکی منع شده 
است. به نظر می رسد تهیه کنندگان متن لایحه، بر 
این باور هستند که چنین طرحی می تواند به مرور و 
به شکل هوشمند، وضعیت عادی حجاب را برگرداند. 
بهره گیری از اجبار یا برخورد فیزیکی می تواند تکراری 
باشد بر آن چه که در گذشته اتفاق افتاده است؛ لذا 
عقل سلیم حکم می کند از یک سوراخ دوبار گزیده 

نشویم.
از  حمایت  لایحه  تهیه کنندگان  دفاعیه  سومین 
که  باشد  مبنا  این  بر  می تواند  حجاب  و  فرهنگ 
هوشمند بودن و حداقلی بودن جرایم در نظر گرفته 
شده، زمانی که با چاشنی محرومیت های اجتماعی 
در  را  آرام  و  تدریجی  روندی  شود،  آمیخته  در 
بازگشت وضعیت عادی پوشش ها رقم خواهد زد. 
این که دامنه مجازات ها شدید باشد، می توان به طور 

خودکار زمینه ساز بروز نارضایتی باشد.
 اما در عین حال به گزارش فراز هیات دولت نیز  
با اصلاح برخی مواد آن، هفته گذشته این لایحه را 
در ۱۵ ماده و ۱۱ تبصره تقدیم یازدهمین دوره مجلس 
شورای اسلامی کرد. این لایحه در دل خود ایرادات 

مشخص حقوقی ای دارد که هر کدام را باید به طور 
جداگانه مورد بحث و بررسی قرار داد. هم چنین در 
طول این مدت نیز، شبکه های اجتماعی و رسانه های 
ارتباط جمعی یکی پس از دیگری به برخی از این 
مواد پرداخته اند اما آنچه تا امروز از آن غفلت شده، 
اعتراف خواسته یا ناخواسته قوه قضائیه بر بی قانونی 

برخی نهادها است.
نافرمانی  افزایش  و  اعتراضات  کردن  فروکش  با 
مدنی زنان و تن ندادن آنان به »حجاب معیار« از 
وزیر  از جمله  مختلفی  مقامات  رسمی،  نگاه  دید 
کشور، نماینده مجلس، ائمه جماعات، مدیرعامل 
شرکت مترو و... در اظهاراتی جداگانه اعلام کردند 
زنان،  توسط  حجاب  نشدن  رعایت  صورت  در  که 
وزیر  نخواهد شد.  ارائه  آنان  به  اجتماعی  خدمات 
کشور ابراهیم رئیسی هفته گذشته در حاشیه جلسه 
هیات دولت رعایت حجاب را قانون خواند و تاکید 
کرد که تنها در صورتی که این قانون از سوی زنان 
رعایت شود، خدمات اجتماعی به آنان ارائه خواهد 
شد. این در حالیست که این موضوع در هیچ یک 
از قوانین مصوب جمهوری اسلامی وجود خارجی 

ندارد.
لایحه »حمایت از فرهنگ عفاف و حجاب« قوه 
قضائیه نیز به این مساله اعتراف کرده است. ماده 
۲ لایحه »عفاف و حجاب« به دستگاه ها و نهادهایی 
از »بی حجابی« در خود  اشاره کرده که موظف اند 

نظر  در  را  کاری  و  ماده ساز  این  کنند.  جلوگیری 
گرفته که زنان کارمند و معلم در صورت ارتکاب به 
»بی حجابی«، در مرحله اول تذکر بگیرند، در مرحله 
دوم و سوم به ترتیب یک پنجم و یک سوم حقوق 
آنان کسر شود و در مرتبه چهارم، برای مدت ۶ ماه 
از کار بی کار خواهند شد. نقاط ضعف این ماده به 
کنار اما در تبصره آن، به موضوعی اشاره شده که 
تا امروز بی سابقه بوده است. تبصره ماده ۲، شرط 
ارائه خدمات به مراجعان به نهادها و دستگاه هایی 
که کوچکترین ارتباطی به دولت و ساختار جمهوری 
اسلامی دارند را، »رعایت حجاب« اعلام کرده، آن 
هم بدون آنکه به قوانین دیگر، ارجاع دهد. به هنگام 
نگارش متون حقوقی و مواد قانون، اگر پیشینه ای از 
موضوع وجود داشته باشد، نگارنده به طور قطع به 
آن ارجاع خواهد داد یا اگر قانون نوشته شده، قوانین 
پیش از خود را نسخ می کند نیز، قوانین نسخ شده، 
بر شمرده خواهند شد. در لایحه »عفاف و حجاب« 
نیز ۳ مرتبه به قوانین دیگر ارجاع داده شده اما در 
این تبصره خاص که ارائه خدمات به زنان بی حجاب 
را منع کرده، اساسا چنین اتفاقی رخ نداده است. این 
موضوع، بدان معناست که عملا تا امروز هیچ قانونی 
در جمهوری اسلامی وجود نداشته که با استناد به 
آن، بتوان از ارائه خدمات به زنانی که حجاب مورد 
ندارند، خدمات  را  نظر مقامات جمهوری اسلامی 

اجتماعی ارائه نداد.

تکلیف ماده ۵۷۰ قانون مجازات اسلامی چه 
می شود؟

این  به  قضائیه  قوه  اعتراف  فراز،  گزارش  به 
مساله، بار حقوقی جدیدی را به این نهاد تحمیل 
مجازات  قانون   ۵۷۰ ماده  براساس  می کند. 
اسلامی، »هر یک از مقامات و ماموران وابسته به 
نهادها و دستگاه های حکومتی که برخلاف قانون، 
آزادی شخصی افراد ملت را سلب کند یا آنان را از 
اسلامی  اساسی جمهوری  قانون  در  مقرر  حقوق 
ایران محروم کند، علاوه بر انفصال از خدمت و 
محرومیت یک  تا ۵ سال از مشاغل حکومتی، به 
حبس از ۲ ماه تا سه سال محکوم خواهد شد.« 
در عبارتی ساده تر، وزیر کشور جمهوری اسلامی 
و مامورانی که اجازه ورود زنان بی حجاب به مترو 
را نداند یا مامورانی که بلیت هواپیما به زنان بی 
حجاب نفروختند، همگی مرتکب »جرم« شده اند 
و قانونا، قوه قضائیه باید نسبت به مجازات آنان 
اقدام کند چراکه برخلاف قانون، بخشی از جامعه 

را از حقوق خود محروم کرده اند.
از  هنوز  قضائیه  قوه  لایحه  که  پیداست  ناگفته 
سوی مجلس تصویب نشده و قانون تلقی نمی شود 
بنابراین، زین پس نیز هر یک از مقامات که مانع 
ارائه خدمات به زنان از دید خود بی حجاب شوند، 
مرتکب جرم شده اند و از دید قانون مجازات اسلامی، 

باید مجازات شوند.

لایحه پیشنهادی دولت سیزدهم برای برنامه هفتم توسعه دو 
بخش مهم را ندارد؛ حمایت از معلولان و الزامات محیط زیستی. 
حدذف این دو موضع باعث شده تا این سوال پیش بیاید که تصور 
دولت ابراهیم رئیسی از توسعه ۵ سال آینده کشور بدون توجه به 
مسایل زیست محیطی و همینطور ساماندهی حوزه معلولان چگونه 

است؟
 به گزارش فراز، حذف بخش های مرتبط به معلولان در متن برنامه 
هفتم توسعه، پس از حذف ردیف بودجه معلولان در بودجه ۱۴۰۲، 
ضربه دوم را به این قشر آسیب پذیر در کشور وارد کرد. دولت در 
تبصره یک ماده ۱۹۹ برنامه هفتم اعلام کرده که »تمامی حمایت ها 
از نیازمندان موقت یا قابل توانمندسازی،  مشروط و زمان دار خواهد 
بود«. از سال ۶۸ تا امروز، هفت برنامه توسعه تنظیم شده است. 

حمایت آشکار و اولویت بندی شده از معلولان کشور در برنامه های 
دوم تا ششم توسعه مشهود بود. در نظر گرفتن مستمری از محل 
بودجه عمومی، تامین زمینه های آموزشی، اشتغال، ساماندهی ارائه 
خدمات، مناسب سازی اماکن عمومی،  تأمین خدمات پیشگیری از 
بروز یا تشدید معلولیت ها، تامین امکانات بهبود وضع جسمی، 
بسترهای  مناسب سازی  حتی  و  اقتصادی  و  اجتماعی  ذهنی، 
اجتماعی و فرهنگی نیز در برنامه های پنج ساله دوم تا ششم توسعه 
برای معلولان کشور پیش بینی شده بود. در برنامه هفتم اما،  به 

همت دولت سیزدهم، خبری از هیچ یک از این موارد نیست.
خارج شدن معلولان از چرخه حمایت

در تبصره یک ماده ۱۹۹ برنامه هفتم،  همچنین دولت وزارت کار 
را، به جای افزایش خدمات و حمایت بیشتر از معلولان، به رصد 
رعایت شروط حمایت و استحقاق افراد و اقدام برای تداوم و حذف 
خدمات به آن ها کرده است. در تبصره ۲ همین ماده نیز دستگاه های 
تحت  خانوارهای  از  درصد  سالانه ۲۰  تا  مکلف شده اند  حمایتی 
پوشش خود که دارای فرد در سن  اشتغال و دارای توانایی کار کردن 
باشند و درآمد آنها در حد تأمین کفاف موضوع این ماده هستند را 
پس از توانمندسازی »از چرخه حمایت معیشتی  خارج کنند.« به 
گزارش فراز  حذف ردیف بودجه معلولان و حذف بخش های مربوط 
به این قشر در برنامه هفتم توسعه اما تمام آسیبی نیست که دولت 
به معلولان وارد کرده است. در ماده ۱۶ برنامه هفتم توسعه، دولت 
به کارگیری معلولان با دستمزد و مزایای کمتر از نرخ مصوب شورای 
عالی کار را مجاز اعلام کرده است. به عبارت دیگر، دولت سیزدهم 
در برنام هفتم، نه تنها بخش های حمایت از معلولان را حذف کرده، 
بلکه با بدعت در قانون و با قید مواد و بندهای تازه، حمایت از این 

قشر را کمتر و مشروط تر نیز کرده است.
تیر آخر به آینده جامعه معلولان

این پدیده در حالی در تنظیم برنامه هفتم توسعه رقم خورده 

که جامعه معلولان، پیش از این نیز از حداقل حقوق قانونی شان 
برخوردار نبوده اند. تعداد گزارش ها از سوءاستفاده کارفرمایان در 
سازمان  نظارت  تحت  مزاکر  در  حتی  مزایا،  و  دستمزدها  تعیین 
بهزیستی، کم نیست. مرتضی احمدی، فعال حوزه معلولیت در 
گفت وگو با »خبرآنلاین« در این باره گفته »دولت در حذف حمایت  
خود از معلولان به گونه ای رفتار کرده که انگار معلولان شهروندان 

این کشور نیستند و دولت در قبال آنها وظیفه ای ندارد«.
محیط زیست، پرَ!

 به کار بردن ادبیات تازه در تنظیم بخش های مربوط به محیط 
زیست در برنامه هفتم توسعه ای نیز، مساله دیگری است که نگرانی 
فعالان این حوزه را برانگیخته است. بند »ارزیابی زیست محیطی« 
جزو بخش های ثابت قوانین برنامه بود که همواره در متن برنامه های 
و  ادارات  بند، سازمان ها،  این  به چشم می خورد.  تا ششم  سوم 
نهادهای فعال به ویژه در بخش صنعت را پیش از اجرای پروژه های 
بزرگ، به مطالعات زیست محیطی و اخذ تایید سازمان حفاظت 
محیط زیست مکلف می کرد. در ویرایش اولیه برنامه هفتم، یک 
سرفصل ها مربوط به آب و سرفصل دیگر مربوط به امنیت غذایی به 
چشم می خورد. به عقیده عده ای اما، بخش مربوط به محیط زیست 
از برنامه پنج ساله توسعه هفتم حذف نشده بلکه دیگر انسجام 
گذشته را نداشته و در کل متن به صورت پارکنده به آن اشاراتی 
شده است. در مواد ۴۵، ۴۶، ۱۲۷، ۱۳۱، ۱۵۲ و ۲۴۵، اشاره هایی به 
رعایت مسایل زیست محیطی و اقلیمی شده)در این مواد صحبتی 
از بحران آلودگی هوا نشده است( اما این،  تفاوتی در اصل ماجرا 
از دست دادن انسجام مساله، به نوعی به  ایجاد نمی کند. زیرا 
معنای خارج شدنش از لیست اولویت ها است. از آن جا که قوانین 
مصوب دیگری برای توجه به مسایل زیست محیطی در کشور وجود 
ندارد، اعمال چنین تغییرات آگاهانه ای در برنامه پنج ساله توسعه، به 

نگرانی های مربوط به این مساله دامن می زند.

بررسی لایحه »حمایت از فرهنگ عفاف و حجاب« و مساله عدم ارائه خدمات به بی حجابان

حاشیه های بی پایان یک لایحه اجتماعی
 پس از مدت ها انتظار، بالاخره متن لایحۀ حمایت از فرهنگ عفاف و حجاب در چهارشنبه )سوم خرداد ماه( انتشار عمومی پیدا کرد. البته یک هفته  قبل تر، 

»میزان« خبرگزاری رسمی قوه قضاییه از تنظیم لایحه »حمایت از فرهنگ عفاف و حجاب« توسط این نهاد و ارسال آن به قوه مجریه خبر داده بود.

توسعه منهای معلولان و محیط زیست برنامه ریزی دولت سیزدهم برای 5 سال آینده 

ماده 2 لایحه 
»عفاف و حجاب« 

به دستگاه ها 
و نهادهایی 

اشاره کرده که 
موظف اند از 

»بی حجابی« در 
خود جلوگیری 
کنند. این ماده 
ساز و کاری را 

در نظر گرفته که 
زنان کارمند و 

معلم در صورت 
ارتکاب به »بی 

حجابی«، در 
مرحله اول تذکر 

بگیرند

انتهای خیابان بوستان آرام گرفته است.  در دامنه کوه فهندژِ شیراز و در 
یک آرامگاه که قرن ها میعادگاه عشاق، ادبیات دوستان سخنوران بود و امروز 
سریال ناکارآمدی مسئولان نسبت به فرهنگ و یادگار های ملی ایران از یک سو 
و خشکی زمین که ترک به جان تاریخ می اندازد از سوی دیگر آن را در معرض 
تهدید و تخریب قرار داده است؛ همچون تخت جمشید، سی و سه پل، سلطانیه 

و آرامگاه فردوسی، حال بنای سعدیه، ناآرام است.
آرامگاه ناآرام سعدی

از کاهش آب های زیرزمینی که منجر به فرونشست زمین می شود تا انفعال 
در اجرای طرح های مقاوم سازی ابنیه تاریخی، مجموع دلایلی است که درباره 
به  اجمالی  نگاهی  تنها  آرامگاه سعدی مطرح می شود.  بر  نشسته  ترک های 
اطلاعات موجود کافی است تا دریابیم طی دست کم نیم قرن اخیر، اقدامات 
قابل توجهی در جهت مرمت سازه جدید سعدیه، که یادگار معماری محسن 
فروغی است، انجام نشده است. خبرگزاری ایسنا روز سه شنبه ۲ خرداد، با 
انتشار تصاویری از دیوارهای در حال تخریب آرامگاه سعدی، درباره خطر ویرانی 
تمام یا بخشی از آن هشدار داد و نوشت این سازه به دلیل کم توجهی جدی 
به نگهداری های فنی و تخصصی در معرض مخاطراتی قرار گرفته است که اگر 
بی توجه از کنارشان بگذریم، باید ویرانی آن را نظاره گر باشیم. نویسنده گزارش 

همچنین تاکید کرد: »نیاز به مرمت و بهسازی بنای اصلی آرامگاه سعدی از هر 
ستون و سنگش به گوش می رسد و اگر اقدام عاجل انجام نشود، نتیجه کار 

پشیمانی خواهد بود.«
تاریخچه مرمت ها

سعدیه یک بار در دوران صفویه و در سال ۹۹۸ هجری قمری توسط حکمران 
فارس ویران شد. دویست سال بعد، کریم خان زند عمارتی بر روی آرامگاه سعدی 
بنا کرد. اولین مرمت سعدیه به سال ۱۳۰۱ و دوران قاجار باز می گردد. بار اول 
فتحعلی  خان صاحب دیوان و بار دوم، حبیب الله خان قوام  الملک این بنا را مرمت 
کردند. دلیل، تخریب آرامگاه سعدی حکم یکی از علمای تندروی شیراز بود که 
سعدی را منتسب به اهل تسنن می دانست . بیش از دو دهه بعد، طبق دستور 
دولت، بنا شد به ازای هر کیلو از فروش قند و شکر آزاد در کارخانه مرودشت، 
دو ریال صرف مرمت آرامگاه شیخ عجل شود. تا سال ۱۳۲۹ که انجمن آثار ملی 
ایران، مرمت سعدیه را  به محسن فروغی بسپارند، این بنا همان شمایل گذشته 
را حفظ کرد. آرامگاه هفتاد و سه ساله کنونی شاید نسبت به دیگر ابنیه تاریخی 

ایران، کمی زودتر پا به سن گذاشت. 
تکرار یک توجیه؛ بودجه نیست!

بودجه نیست؛ این بهانه  همیشگی کرسی نشینان میراث فرهنگی در واکنش 

به انتقادات نسبت به عملکرد این وزراتخانه است. البته با توجه به سهم ۰.۱۴ 
درصدی سهم میراث فرهنگی از کل بودجه کشور، نمی توان از اولویت چندم 
بودن حفظ آثار ملی در لایحه بودجه صرف نظر کرد با این حال چگونگی استفاده 
از این اعتبارات که در سال جاری با افزایش ۴۰ درصدی نسبت به سال گذشته، 
به ۵ میلیون و ۲۶۱ میلیارد تومان رسیده بود همواره مرکز سوال است. طبق 
آخرین داده ها در فروردین سال جاری، بیش از ۹۰ هزار نفر تنها در یک ماه از 
آرامگاه سعدی دیدن کردند. با میانگین قیمت ۲۰ هزار تومانی بلیط، این مجموعه 
فقط در یک ماه حدود دو میلیارد تومان درآمد داشته است که قطعا در سال 
عدد بیشتری خواهد بود. با این درآمد ها طبق گفته کارشناسان، برای مرمت 
ابتدایی دست کم ۳ میلیارد تومان هزینه برای این آرامگاه نیاز است.این درحالی 
است که مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری فارس اخیرا اعلام 
کرده که یک میلیارد و صد میلیون تومان اعتبار برای مرمت این ارامگاه اختصاص 
داده شده است. مبلغی که به ادعای این مقام مسئول، اولین بار است که به 
حوزه مرمت و بازسازی آرامگاه سعدی اختصاص یافته است.کارشناسان معتقد 

هستند که این بنا با بحران عدم استحکام مواجه است.
تلخ آنکه، هشدار نسبت به تخریب آرامگاه سعدی، این روزها درحالی میان 
اخبار پررنگ شده که ترکیه در همسایگی ایران، آرامگاه مولانا در قونیه را به یکی 

از قطب های توریست پذیری و گردشگری خود بدل کرده و از جعل تاریخ و 
مصادره این شاعر نامدار ایرانی به نفع خود، درآمد نجومی کسب می کند . همان 

مسیر که ایران خلاف جهت آن، با سرعت در حرکت است   .

از صفویه تا امروز، آرامگاه سعدی چندبار ناآرام شد؟ 
و ریختن  سعدیه شیراز در نشیب فر


